
حجت الاس�ام س�يد مصطف�ي ميرلوح�ي، 
عضو هيئ�ت علمي دانش�گاه امام ص�ادق)ع( 
در آيي�ن افتتاحي�ه نمايش�واره »کوچه ه�اي 
بني هاش�م« گف�ت: بزرگداش�ت اي�ام فاطميه 
اهميت بالايي دارد و بايد براي ترويج آن تاش 
کنيم. انقاب ما ب�ا فاطمي�ه و اهل بيت)ع( گره 
خورده اس�ت و در هشت س�ال دفاع مقدس با 
توس�ل به اين آيات مق�دس مقاوم�ت کرديم. 
به گ��زارش س��ازمان فرهنگی هنری ش��هرداری، 
همزمان با ايام فاطمي��ه، در آيين افتتاحيه نهمين 
نمايش��واره »كوچه هاي بني هاش��م« كه با حضور 
س��عيد اوحدي رئيس س��ازمان فرهنگي- هنري 
ش��هرداري تهران و حجت الاس��ام سيد مصطفي 
ميرلوحي عضو هيئت علمي دانشگاه امام صادق)ع( 
در ميدان وليعصر)عج( )محل اجراي نمايش(برگزار 
شد، مرتضي س��راهي طراح اين نمايشواره گفت: 
گروه فرهنگي- هنري ريحانه النبي)س( متشکل از 
دانشجويان دانشگاه تهران، طاب و جمعي از اصناف 
است و تا كنون هشت نمايشواره در سطح تهران اجرا 
كرده ايم. هدف از اجراي اين برنامه رساندن محتواي 
فاطميه به گوش عموم مردم است و مخاطبمان به 
اقشار مذهبي محدود نمي شود. خدا را شکر در اين 
سال ها با استقبال خوبي روبه رو بوده ايم و اين شکل 

نمايش براي مخاطبان جذابيت دارد. 
وي ادامه داد: كار ما تلفيقي از نمايشگاه و تئاتر است 
و به همين خاطر نام آن را نمايشواره گذاشته ايم. اين 
بزرگ ترين نمايش محيطي كشور است و عظمت 
دكور و وس��عت بالاي محل اجراي نمايش، باعث 
تأثيرگذاري بر مخاطب مي شود. در اين نمايشواره 
موضوع فاطميه را با مستندات تاريخي اهل سنت و 
بدون تعصب، افراط و يکجانبه نگري بيان مي كنيم. 
هر شب حدود ۲۵ اكران داريم و در ۲۰ شب، ۵۰۰ 
اكران خواهيم داشت. هر ۱۰ دقيقه يک گروه ۱۰۰ 
نفره وارد نمايشواره مي شود و اين سبک جديدي از 
كار است كه مي تواند پذيراي مخاطبان پرشماري 
باشد. اميدوارم بتوانيم اين كار را به خوبي اجرا كنيم 
و از سازمان فرهنگي- هنري و ديگر نهادها كه با ما 

همکاري كردند، نهايت تشکر را داريم. 
س��عيد اوحدي، رئيس س��ازمان فرهنگي- هنري 
شهرداري تهران سخنران بعدي بود كه عنوان كرد: 
به گروه ريحانه النبي)س( خسته نباشيد مي گويم 
كه در اين مدت كوتاه زحمت زيادي كشيدند و اين 
كار هنري ارزشمند را به ايام فاطميه رساندند. اين 
تاش نش��ئت گرفته از محبت اين افراد به خاندان 
عصمت و طهارت اس��ت و امروز ني��از جدي داريم 
كه به آموزه ه��اي ديني و انقاب��ي اهتمام ويژه اي 
داشته باشيم و در حوزه اهل بيت)ع( كار فرهنگي 

انجام دهيم. 
وي افزود: تقارن چهلمين سالگرد پيروزي انقاب 
اس��امي با ايام ش��هادت حضرت فاطمه)س( كه 
امس��ال اتفاق افتاده، تقارن ارزش��مندي اس��ت و 
مي توان در اين فرصت، تأثي��ر آموزه هاي اهل بيت 
عصمت و طهارت در وقوع انقاب اسامي را نشان 
داد. نمايشواره كوچه هاي بني هاشم از هر لحاظ كار 
نو و جذابي است و اينکه با هزينه كم و صرفه جويي 
چني��ن كاري را آماده كرده اند، ارزش��مند اس��ت. 
ماجراي ش��هادت حضرت زهرا)س( بسيار عجيب 
است و بانويي با ۱۸ سال عمر چنين تاثيرات عميقي 
در تاريخ اسام گذاشته اس��ت. از زيبايي هاي اين 
نمايشواره، موثق بودن منابع و مستندات تاريخي 

است كه باعث قوت كار مي شود. 
اوحدي در پايان بيان كرد: مطمئن باشيد كه هيچ 
مسيري مطمئن تر از مس��ير تأسي به اهل بيت)ع( 

نيس��ت و اگر از اين راه جدا ش��ويم، مطمئناً ضرر 
مي كني��م و زندگي مان بي ثمر مي مان��د. اميدوارم 
در اين نمايشواره ش��اهد اتفاقات خوبي باشيم و با 

استقبال مخاطبان روبه رو شويم. 
 حجت الاسام سيد مصطفي ميرلوحي عضو هيئت 
علمي دانش��گاه امام صادق)ع( نيز در اين مراس��م 
گفت: در عالم مطلبي مهم تر از غدير نداريم. واقعه 
بعثت خاتم الانبيا اهميت بالايي داشت و اين بعثت با 
واقعه غدير تکميل شد. فعاليت براي غدير و رساندن 
پيام آن به ديگران، وظيفه همه ماس��ت. نخستين 
كس��ي كه به اين وظيفه عمل ك��رد و پيام ولايت 
اميرالمؤمنين)ع( را به گوش ديگران رساند و خود و 
فرزندش را در اين راه فدا كرد، حضرت فاطمه )س( 

بود. ايشان نخستين فدايي غدير است. 
وي ادامه داد: بزرگ ترين مصيبت اهل بيت)ع( واقعه 
عاشوراس��ت اما وقتي از امام صادق)ع( پرس��يدند 
عاشورا براي ش��ما سخت تر بود يا س��قيفه، ايشان 
گفتند س��قيفه اصل كار بود و عاشورا در نتيجه اين 
حادثه اتفاق افتاد. بنابراين بزرگداشت ايام فاطميه 
اهميت بالايي دارد و بايد براي ترويج آن تاش كنيم. 
انقاب ما با فاطميه و اهل بيت)ع( گره خورده است 
و در هشت س��ال دفاع مقدس با توسل به اين آيات 
مقدس مقاومت كرديم. اگر امروز هم در معرض خطر 
و تحريم هستيم، پناه و اميد ما حضرت فاطمه)س( و 
اهل بيت)ع( هستند. چيزي كه ما را در اين ۴۰ سال 
حفظ كرده، يا زهرا و يا فاطمه است و اگر از كشتي 

نجات اهل بيت)ع( پياده شويم، غرق خواهيم شد. 
حجت الاس��ام ميرلوح��ي در پايان عن��وان كرد: 
وظيفه اي بالاتر از اباغ پيام فاطميه به مردم نداريم 
و با هنر نمايش مي توان اين كار را به بهترين شکل 
انجام داد. ان ش��اءالله اين نمايش بتواند در اين كار 

موفق و نتيجه بخش باشد. 
پس از پايان مراسم افتتاحيه، مديران و مسئولان 
فرهنگي به تماش��اي نخس��تين اجراي رس��مي 

نمايشواره كوچه هاي بني هاشم نشستند. 
نمايش��واره فرهنگ��ي- مذهب��ي »كوچه ه��اي 
بني هاش��م« تلفيق��ي از نماي��ش زن��ده، نمايش 
راديويي و نمايشگاه اس��ت كه در ۹ لوكيشن و در 
محدوده اي به مس��احت ۲۲۰۰ متر مربع با بيش 
از ۵۰ بازيگر اج��را مي ش��ود و بزرگ ترين نمايش 
محيطي كشور است. داستان اين نمايش از روزگار 
امروز آغاز مي شود و در س��فري تاريخي مخاطب 
را به ۱۴۰۰ س��ال پيش مي برد. محوريت داستان 
نمايش، شهادت حضرت زهرا)س( است اما از وفات 
پيامبر)ص( تا امروز و جانفش��اني ش��هداي مدافع 
حرم و ظهور حض��رت حجت ادامه پي��دا مي كند. 
نمايشنامه اين اثر به سرپرس��تي مرتضي سراهي 
به ن��گارش درآمده و كارگردان��ي آن به عهده علي 

نکته سنج است. 
نمايش��واره فرهنگ��ي - مذهب��ي »كوچه ه��اي 
بني هاشم« محصولي از مؤسسه ريحانه النبي)س( 
و س��ازمان فرهنگي - هن��ري ش��هرداري تهران 
اس��ت و تا بيستم بهمن س��اعت ۱۷ تا ۲۱ ميزبان 

عاقه مندان است.

يکي از رسالت هاي تلويزيون به عنوان رسانه اي عمومي و ملي پاسخگويي به 
نيازهاي بصري و آموزشي گروه هاي س��ني مختلف است. نوجوانان به عنوان 
گروهي سني كه عمدتاً از برنامه ريزي هاي رسانه اي مغفول مانده اند، در سنين 
شکل گيري و رشد ش��خصيتي خود بايد خوراک هاي خبري و تصويري مورد 
نياز و ذائقه خود را در اين رسانه بيابند تا بتوان به شعار آينده سازي كه عمدتاً در 
برنامه ريزي ها معطوف به اين گروه سني عنوان مي شود، جامه عمل پوشاند.  

  توليد برنامه و طرح مباحث تربيتي
وحيد ملتجي مدير مركز كودک و نوجوان سازمان هنري رسانه اي اوج مي گويد: 
اين برنامه قصد دارد تا به طور تدريجي قشر نوجوان را با فضاي برنامه سازي آشنا 
كند و زمام امور را به دست آنها بس��پارد. وي با اشاره به دو هدف توليد و طرح 
مباحث تربيتي در اين برنامه ادامه مي دهد: غالباً پرداختن به اين دو مؤلفه در 
كنار هم رعايت نمي شود و بيشتر اوقات كفه ترازو به سمت توليد است چون 
توليد برنامه اقتضائات خاص خودش را دارد كه با پشت صحنه و مسائل تربيتي 
كاري ندارد و خروجي برايش مهم است اما در »اقيانوس آرام« تاش كرده ايم 
اين دو موضوع را با هم پيش ببريم و پرداختن به يکي به ديگري آسيبي نرساند 

و هر كدام جايگاه و اهميت خودش را داشته باشد. 
وي در پاس��خ به اينکه برنامه »اقيانوس آرام« چه رويکردمح��وري را دنبال 
مي كند، مي گويد: اقيانوس آرام به دنبال اين اس��ت كه مسائل روز و نيازهاي 
نوجوان را از زبان خود نوجوان ها و كساني كه نوجواني موفقي داشته اند بيان 
كند و از دل اين برنامه به اين خروجي برسد كه با اطمينان بگويد: »نوجوان قابل 
اعتماد است« و در قالب اين شعار نوجوانان، خانواده ها، كنشگران اجتماعي و 

مسئولان اثرگذار در حوزه نوجوان را درگير كند. 
  موفقيت در »اقيانوس آرام« يعني رشد و تعالي

برنامه تلويزيوني » اقيانوس آرام « همچنين توانس��ته است به جريان سازي و 
ايده پردازي در حوزه مسائل و دغدغه هاي اين گروه سني كمک كند. در يکي از 
قسمت هاي اين برنامه با حضور مرضيه هاشمي خبرنگار مسلمان شده شبکه 
پرس تي وي كه در سفر اخير خود به امريکا بازداشت شده بود، مهمان اين برنامه 
بود و از مس��يري كه طي كرده تا به موقعيت فعلي خود برسد و شيريني ها و 
تلخي هاي توأمان كار رسانه اي براي نوجوانان گفت و به سؤالات آنها پاسخ داد. 
اين برنامه بعد از بازداشت وي بارها و بارها در شبکه هاي تلويزيوني پخش و در 
فضاي مجازي دست به دست شد و عاوه بر بازتاب صحبت هاي اين مجري و 

كارشناس توانست به جريان سازي درباره يک رويداد بين المللي كمک كند. 
»اقيانوس آرام« همچنين روايتگر راه هاي رس��يدن به موفقيت است و سعي 
كرده تعريف متفاوتي از آن ارائه كند. تعريفي كه بيشتر به معناي رشد و تعالي 
است؛ يعني هنگامي كه يک فرد با يک سختي و چالشي مواجه شده با تدبير 
خودش بتواند از آن عبور كند. فرآيندي كه الزاماً از طريق درس خواندن، كسب 
رتبه هاي تک رقمي در كنک��ور يا موفقيت در المپياده��اي مختلف به وجود 
نمي آيد و اقيانوس آرام رويکردي ضدنظام كنکورس��الاري دارد و بقيه اجزاي 

برنامه حول اين رويکرد شکل گرفته است. 
  نعمت اللهي:  قصه ها  در  خدمت  موضوعات  قرار مي گيرند

هادي نعمت اللهي كارگردان اين برنامه نيز با اشاره به آغاز توليد فصل سوم »اقيانوس 
آرام« درباره تغييرات فصل جديد نسبت به فصل قبل مي گويد: اين تغييرات جزئي 
در فرم به برنامه اضافه مي شود زيرا در فصل گذشته تاش داشتيم تا فرمي جديد را 
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ما ادع�ا نداريم که مي خواهيم 
زندگ�ي نوجوان�ان را متحول 
کنيم. فقط مي خواهيم جامعه، 
خانواده و کنش�گر اجتماعي 
را نس�بت به اين گروه س�ني 
حساس کنيم و اگر به اين مهم 
دس�ت يابيم، هدف اصلي مان 

محقق شده است

» اقيانوس آرام « توانسته است 
به جريان س�ازي و ايده پردازي 
در حوزه مسائل و دغدغه هاي 
نوجوانان کمک کن�د. در يکي 
از قس�مت هاي اي�ن برنام�ه با 
حضور مرضيه هاشمي خبرنگار 
مسلمان شده شبکه پرس تي وي 
که در سفر اخير خود به امريکا 
بازداشت شده بود، مهمان اين 
برنامه بود و از مس�يري که طي 
کرده تا ب�ه موقعيت فعلي خود 
برسد براي نوجوانان گفت و به 

سؤالات آنها پاسخ داد

»اقيانوس آرام« 
روايتگر موفقيت 

نوجوان ايراني

 گزارش»جوان«  از برنامه تلويزيوني 
اختصاصی نوجوانان

   رکسانا قهقرايي
برنامه تلويزيوني »اقيانوس آرام« محصول مرکز کودک و نوجوان سازمان 
هنري رسانه اي اوج در ميان معدود برنامه هاي نوجوانانه تلويزيون توانسته 
اس�ت فرم و محتواي جديدي را به مخاطبان خود ارائه کن�د. اين برنامه با 
حذف مجري و اجراي مشارکتي توس�ط 24 نوجوان اداره مي شود. در هر 
قسمت با حضور مهماناني که هر يک از حوزه اي خاص موفق بوده اند، تاش 
مي کند تا الگوهاي پيشرفت را در گفت و گويي صميمانه و بي پرده روايت کند. 

در آيين افتتاحيه نمايشواره »کوچه هاي بني هاشم« عنوان شد

با هنر نمايشی می توان پيام فاطميه را به مردم ابلاغ کرد

به مخاطب ارائه كنيم. نظير اينکه برنامه مجري محور نباشد 
و نوجوانان بتوانند در امور برنامه سازي مشاركت كنند و از 
برخي فاكتورهاي برنامه سازي، هوشمندانه غافل شديم. 
به نظرم در گروه سني نوجوان نياز است آيتم هاي جذابي 
توليد شود و برنامه گاهي به خارج از استوديو كشيده شود 

كه در اين فصل اين موارد را مد نظر داريم. 
وي ادامه مي دهد: در حال حاضر خيالمان از بابت فرم راحت 
شده است، مخاطب آن را پسنديده و به مدل قصه گويي كه 
به طور اس��تندآپ در برنامه ارائه مي شود، واكنش مثبت 
نشان داده است. در واقع مهمانان در قالب مورد نظر برنامه، 
قصه هاي زندگي شان را مطرح مي كنند. بنابراين كليت برنامه 
حفظ شده و تغيير اساسي در سري جديد نخواهيم داشت.  
اين برنامه ساز تلويزيوني با اش��اره به استفاده از گروه هاي 
جديد نوجوان در اجراي مشاركتي برنامه و پرسشگري از 
مهمانان توضيح مي دهد: تعداد زي��ادي از نوجوانان براي 
حضور در استوديو براي فصل جديد برنامه اعام آمادگي 
كرده اند. اين درخواست به آمار بيش از 3 هزار نفر كه البته 
تا چند هفته پيش ثبت شده بود، مي رسيد. حتي بسياري 
از مدارس و مجموعه هاي فرهنگي مرتبط با نوجوانان نيز از 
جمله درخواست كنندگان براي حضور در برنامه و به تبع 
آن مشاركت در جريان برنامه سازي فعال »اقيانوس آرام« 
بودند.   به نظر مي رسد برنامه تلويزيوني »اقيانوس آرام« به 
جاي تأكيد بر حضور چهره ها و سلبريتي ها، بر موضوعات و 

پيشبرد آنها تأكيد دارد. 
نعمت الله��ي در اين باره مي گويد: هم��ه قصه هاي اين 
برنامه در فصل گذشته موضوع مشخصي داشتند. ضمن 
اينکه خط اصلي برنامه اعتماد به نوجوانان است. به طور 
كلي رويکرد اصلي رسيدن به قصه هايي جذاب است كه 
در خدمت طرح موضوعات مورد نظرمان باشند. در اين 
فصل هم چنين رويکردي را در نظر گرفته ايم و با توجه 
به نيازسنجي صورت گرفته به سراغ سوژه ها و مهمانان 
مي رويم. حال ممکن است بسته به نياز موضوع و قصه اي 
كه قرار اس��ت روايت ش��ود مهمان برنامه يک هنرمند 
باشد يا يک ورزشکار يا يک فرد معمولي. در واقع انتخاب 
منوط به داشتن قصه اي جذاب براي نوجوانان است كه 
مخاطبان اصلي اين برنامه هستند.  وي با اشاره به اينکه 
در سري جديد سرفصل هايي موضوعي در قالب قصه هاي 
مهمانان پيش مي روند و بيان مي شوند، عنوان مي كند: 
اعتماد به نفس، اميد به آينده، مسائل درون گروهي ميان 
قشر نوجوان، مهاجرت، انتخاب مسير آينده زندگي از 
جمله تحصيلي يا كاري، بلوغ و هويت شامل هويت ملي، 
هويت ديني و. . . ، مسئوليت پذيري و مسائلي كه نوجوان 
امروز با آنها دست و پنجه نرم مي كند و به نوعي درگيرش 

كرده اس��ت، همه و همه در فصل جديد مورد ارزيابي و 
تحليل قرار مي گيرند. براي مثال در يکي از قسمت هاي 
فصل قبل با جانباز ۷۰ درصدي به گفت و گو نشستيم 
كه در ۱۵ سالگي در يک عمليات دچار جراحت شده بود. 
اگرچه در اين برنامه موضوعاتي مثل رشادت و دليري 
مطرح شد اما تأكيد اصلي بر ماجراي هويت ملي بود و 
اينکه يک نوجوان چه مس��ئوليت ها و وظايفي در قبال 
خاک و مرز و بومش دارد. موضوعاتي كه اش��اره كردم، 
از اين جنس هس��تند و حتماً دغدغ��ه نوجوانان را نيز 
مطرح مي كنند.  وي در پاسخ به اينکه فرآيند نيازسنجي 
در اين برنامه چطور صورت مي گي��رد، بيان مي كند: از 
آسيب شناسي و مصاحبه با نوجوانان به موضوعات برنامه 
مي رسيم و در جريان پرسش و پاسخ با اين گروه سني 

محورهاي مورد بحث را استخراج مي كنيم. 
   حساسيت خانواده، جامعه و کنشگران اجتماعي

اين كارگ��ردان مي افزاي��د: همچنين ب��ه نظرم فضاي 
مجازي يک موضوع جدي و بحث مهم در شرايط فعلي 
است. ارتباط با جنس مخالف نيز موضوعي حساسيت 
برانگيز اس��ت كه طرح ك��ردن آن بايد بس��يار دقيق و 
درست صورت بگيرد چراكه اگر به درستي مطرح نشود، 
در ارتباط با سوژه فرصت سوزي ش��ده و پيام خود را از 
دست مي دهد. همچنين موضوع نگهداري از حيوانات 
در خانه نيز امر مهمي است كه بايد به هر حال در فضايي 

مطرح شود. 
نعمت اللهي با بيان اينکه اميدوارم بتوانيم اين مباحث 
را به فضاي مدرس��ه و كنش��گري اجتماعي بکشانيم، 
مي گويد: اش��اره به اينکه آموزش و پرورش و نظام هاي 
دولتي چه نقشي در مسائل مربوط به نوجوان و نوجواني 
دارند، ام��روزه اهميت زيادي دارد. انتخاب رش��ته چه 
نقشي در آينده سازي دارد؟! ما ادعا نداريم كه مي خواهيم 
زندگي نوجوان��ان را متحول كنيم. فق��ط مي خواهيم 
جامعه، خانواده و كنشگر اجتماعي را نسبت به اين گروه 
سني حساس كنيم و اگر به اين مهم دست يابيم، هدف 
اصلي مان محقق شده اس��ت.  وي در پايان خاطر نشان 
مي كند: اگر واقع بين باشيم با ۲6 قسمت نمي توان اتفاق 
خاصي را رقم زد اما اينکه مركز كودک و نوجوان اوج در 
قالب چنين برنامه اي از نوجوانان حمايت مي كند بسيار 
مطلوب است. نظير اين برنامه ها بايد به طور مرتب روي 
آنتن ديده شود. به نظرم مي توان گفت »اقيانوس آرام« 
بعد از مدت ها توانسته اتفاق نسبتاً اس��تانداردي را در 
گروه نوجوان رقم بزند. نسل ما با برنامه اي مثل »نيمرخ« 
مواجه بود و حالا »اقيانوس آرام« نيز در چنين مسيري 

حركت كرده است. 


